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 Moció 
 

 
En Josep Ferran Baixauli i Chornet, portaveu del grup municipal de Compromís per Sedaví, 
presenta al Ple Municipal la següent moció: 
 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
El passat 10 d’abril de 2020, els membres del nostre grup municipal rebérem la següent carta oberta 
de la veïna de Sedaví Amparo Esteve Segarra, que reproduïm íntegrament: 
 

CARTA OBERTA ALS PARTITS POLÍTICS DEL POBLE: COM MILLORAR SEDAVÍ  EN 
SITUACIÓ DE CRISI DES DEL MATEIX POBLE?  

                 La situació de crisi pot ser una oportunitat per a promoure iniciatives locals 
i replantejar determinades polítiques que no són efectives per a la societat. Aquest 
comentari no vol posar el focus en crítiques, ni en cercar responsables, sinó fer un 
debat constructiu per a millorar la vida de Sedaví en una situació de crisi.  

Pretenc plantejar propostes des de tres àmbits que professionalment conec: 
les polítiques socials, l’àmbit educatiu i la lluita contra l’atur. Sóc professora titular 
d’Universitat en dret laboral. En el meu treball he vist de vegades qüestions que em 
preocupen, polítiques de protecció social amb bona intenció, però nul·la eficàcia de 
recursos públics; sistemes educatius que no preparen veritablement als i 
les  estudiants per guanyar-se la vida, i treball precari i en negre. 

Les polítiques que cal incentivar durant la situació de crisi, però també després 
de la crisi, haurien d’anar dirigides a tres objectius. En primer lloc, ajudar als autònoms 
que són la base de l’economia. En segon lloc, crear oportunitats de treball per al 
veïnat. En tercer lloc, millorar la formació dels joves. 

Com es pot fer açò des del poble i per al poble? Açí van algunes propostes 
concretes.  

1.- Crear un programa d’escola d’adults d’oficis i treballs professionals. 
Aquesta escola podria aprofitar alguna instal·lació ara mateix infrautilitzada com les 
escoles que només s’empren unes hores al dia o el mercat municipal. Es tractaria de 
contractar a temps parcial a autònoms que han vist reduïts els seus ingressos, però 
amb experiència en oficis (obrer/a, tapisser/a, fontaner/a, electricista, mecànic, 
massatgista, cosidor/a, fuster/a, etc.), però també de treballs professionals 
(informàtic/a, consultor/a de protecció de dades, etc.) per a donar cursos. Aquesta 
iniciativa podria acomplir dos objectius alhora: garantir uns xicotets ingressos a un 
col·lectiu com el d’autònoms que serien contractats laboralment a temps parcial; 
oferir oportunitats de formació professional que no existeixen al nostre poble i 
millorar la formació dels nostres joves i persones que necessiten reorientar la seua 
vida professional. Els programes d’escoles d’adults permeten decidir a cadascun dels 
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ajuntaments decidir quins cursos oferta i no estan limitats per els estrictes requisits 
que exigeix la formació reglada. En tot cas, Sedaví deuria aspirar a tindre en el futur 
un institut de formació professional públic amb diferents branques quan siguera 
possible.  

2.- Crear un centre de serveis al nostre poble per a la gent major de recursos 
baixos on s’oferiren vals per a acudir a diferents serveis per a la gent major com serveis 
de fisioteràpia, perruqueria o cura personal, classes de ball, etc. Es tractaria que 
aquestos serveis en la mesura que siguera possible es prestaren per professionals del 
poble i per a la gent del poble. El centre de serveis de dia no necessàriament exigiria 
una construcció nova, sinó que podria emprar-se qualsevol de les existents. 
Tanmateix, és podria crear una política similar d’incentivar ajudes per a famílies amb 
necessitats amb vals per activitats de logopèdia, extraescolars, activitats esportives.   

3.- Ajudes a les xicotetes botigues i negocis del poble mitjançant la contractació 
dels seus serveis des del propi Ajuntament incrementant contractacions que ja és fan. 
El sistema de vals pot ajudar, però també cal implementar polítiques de contractació 
que tracten d’ajudar a qui paga impostos al poble. Es dona la paradoxa que segons el 
rànking les principals empreses del poble apareixen en primer i tercer lloc algunes 
franquícies de menjar ràpid, però aquestes empreses no solen crear llocs de treballs 
estables i de qualitat. Per tant, cal ajudar al sector més feble de xicotetes i mitjanes 
empreses locals mitjançant un sistema que les ajude a mantenir la seua activitat, 
perquè són la base per mantenir i crear treball.  

 4.- Dinamitzar la agència local de contractació fent-la més visible i activa. Es 
tractaria de ubicar-la en un lloc més visible doncs molta gent no sap ni que existeix i 
donar suport a serveis i programes de suport a l’ocupació però amb una perspectiva 
el més propera possible: cerca d’oportunitats laborals al nostre poble amb visites a les 
empreses i desocupats, orientació laboral, ajuda a la cerca de treball per compte aliè 
o a la preparació per fer un projecte per compte propi, informació sobre drets laborals 
bàsics,  etc.  

5.- Promoure iniciatives empresarials per a crear ocupació al nostre poble. Es 
podria crear un premi anual al millor projecte empresarial local que fomente la 
ocupació o la cultura d’emprendre a Sedaví o la creació d’una empresa.   

En algun cas, existeix ja alguna iniciativa per part de l’ajuntament, però crec 
que cal fer més coses o replantejar-les. La financiació d’aquestes polítiques requerirà 
destinar fons, en particular, per a la contractació dels treballadors a temps parcial. 
Però al nostre poble hi ha partides total o parcialment prescindibles. Crec que cal 
parlar clar. No seria raonable ni responsable destinar dinés a festes si hi ha situacions 
de necessitat. Però cal tindre en compte que per exemple el dinar de jubilats pagat 
anualment per l’ajuntament des de fa anys amb governs de tots els signes polítics ha 
de suprimir-se. No només perquè l’emergència sanitària desaconsellarà a partir de ara 
i per al futur reunions massives de gent major, sinó també perquè cal posar els dinés 
públics en iniciatives que duren més d’una vesprada. Altres festes poden reorientar-
se per a no consumir fons públics que puguen destinar-se a on ara podrien ser més 
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necessaris i tindre més efectivitat. Atenció no estic dient que calga suprimir totes les 
activitats lúdiques del poble, però sí fer activitats lúdiques que no siguen molt cares.  

Amb l’única intenció de fomentar el debat he enviat aquest correu als 
membres de la corporació municipal. Gràcies a tots i totes pel vostre treball i interès 
en millorar la vida del poble. No cal que em responguen.  

Atentament 

Amparo Esteve-Segarra 

Professora Titular Universitat de València. Departament de Dret del Treball i de 
Seguretat Social. Magistrada suplent Sala Social Tribunal Superior de Justícia 
Comunitat Valenciana.  

Veïna de Sedaví 

 
 

PROPOSTA D’ACORDS 
 

1. El Ple de l’Ajuntament de Sedaví, aprova demanar al govern municipal, la creació d’una 
Comissió Especial, tècnica i política per a l’estudi de la viabilitat de les propostes presentades 
per aquesta veïna, i, si escau, que es porten a aquest Ple (en convocatòria ordinària o 
extraordinària) per a la seua aprovació urgent. 

 
  
 

En Sedaví, a 20 d’abril de 2020. 
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